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 Záznam 

 
ze zasedání 179. Plenární schůze Rady hospodářské a sociální dohody ČR, 

konané dne 5. května 2025 na Úřadu vlády 
 

Program: 
 
1. Kontrola plnění závěrů z předchozích plenárních schůzí 
 
2. Body k projednání 
 

2.1 Zapojení českého průmyslu do dostavby jaderné elektrárny Dukovany 
2.2 Zpráva o pobytu a zaměstnávání cizinců 
2.3 Dopady zavedení obchodování s emisemi EU ETS 2 
2.4 Opatření administrativy USA a dopady na ČR 
2.5  Duální vzdělávání a revize vzdělávacích programů 
2.6 Stav jednání k revizím evropské legislativy a legislativní plán EK 
 
3.  Body pro informaci 
 
3.1  Financování programů ekonomické diplomacie (PROPED) v roce 2025 
3.2 Stav implementace programů fondů EU a příprava nového programového období 
 
4.  Různé 
 
Příloha: 

• Stanovisko KZPS ČR na 179. Plenární schůzi 
 

Průběh jednání 
 

Jednání zahájil a řídil předseda vlády a předseda RHSD ČR prof. PhDr. Petr Fiala, Ph.D., 
LL.M. (dále jen „předsedající“), který přivítal účastníky a seznámil je s výsledky jednání 
Předsednictva RHSD ČR, jež rozhodlo o změně pořadí projednávaných bodů. 
 
 
Bod 1 Kontrola plnění závěrů z předchozích plenárních schůzí 

 
Z á v ě r: 

Plenární schůze Rady hospodářské a sociální dohody ČR bere na vědomí plnění závěrů 
obsažené v předloženém materiálu. 
 
 
Bod 2.1 Zapojení českého průmyslu do dostavby jaderné elektrárny Dukovany 
Ministr průmyslu a obchodu Ing. Lukáš Vlček zdůraznil, že zapojení českého průmyslu do 
výstavby jaderné elektrárny Dukovany je klíčové, a to jak v rozsahu alespoň 60 % v průběhu 
samotné výstavby, tak i v rozsahu 30 % deklarovaného zapojení již v okamžiku podpisu smlouvy 
s preferovaným dodavatelem. Součástí podpisu samotné smlouvy s korejskou společností bude 
i podpis dalších smluv, jež budou zajišťovat garanci zapojení českého průmyslu. S plánovanou 
výstavbou souvisí i zpracovaná socio-ekonomická studie dopadů pro oblast Kraje Vysočina 
a Jihomoravského kraje, která se věnuje dalším souvisejícím investicím například v oblasti 
dopravní infrastruktury, bydlení, kapacit školství, zdravotnictví atd. Tyto projekty by měly být 
realizovány výhradně prostřednictvím českého průmyslu. 
Prezident SP ČR Mgr. Jan Rafaj, MBA ocenil vládu za zajištění soutěže na dostavbu jaderné 
elektrárny Dukovany i přípravu podpisu smlouvy o této strategické stavbě, zklamání však vyjádřil 
z postupu korejské strany, jež nepřesvědčila o zájmu na větším zapojení českých firem a jejich 
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partnerství při spolupráci i v Koreji. V tuto chvíli jsou připravena k podpisu jen memoranda 
o porozumění, nikoliv však závazné smlouvy zajišťující skutečné zapojení českého průmyslu. 
Rovněž viceprezident KZPS ČR Ing. Jiří Nouza doplnil, že v sektoru stavebnictví není v tuto 
chvíli i přes zvýšení tlaku žádná z firem v jednání, jež by vedlo k uzavření konkrétní závazné 
smlouvy. 
Předseda ČMKOS Josef Středula zdůraznil, že český průmysl je v řadě aspektů schopen zajistit 
výstavbu ze značné části vlastními silami, přičemž aktuální stav zapojení českých firem této 
skutečnosti neodpovídá. Požadovaného 30 % zapojení by mělo být dosaženo již stavební částí 
a dodávkou turbínového ostrova, další zapojení však chybí. Neřešenou otázkou je i podíl českých 
zaměstnanců a konkurence levné zahraniční pracovní síly. Vážným problém je nedostatečná 
informovanost subjektů v daném regionu, jak vyplývá i ze zmíněné socio-ekonomické studie, 
stejně jako potřeba včasného zajištění potřebné infrastruktury. Připomněl opakovanou nabídku 
sociálních partnerů na spolupráci při vyvíjení tlaku na korejskou stranu v této věci, upozornil i na 
zprávu České geologické služby o nedostatku stavebního materiálu.  
Předsedající uvedl, že vláda otázky vznesené zmíněnou socio-ekonomickou studií aktivně řeší, 
a to i ve spolupráci s aktéry v dotčeném území. Požadovaného podílu českých firem bude 
dosaženo postupně v následujících letech tak, jak se bude blížit samotná výstavba, a není důvod 
předpokládat, že by tento cíl dodržen nebyl. Hlavním cílem dostavby jaderné elektrárny Dukovany 
přitom není zapojení českých firem, byť je tato oblast rovněž prioritní, nýbrž dostatek energie za 
dobrou cenu. 
Ministr průmyslu a obchodu Ing. Lukáš Vlček reagoval na vznesené podněty, zdůraznil 
zejména, že ČR v tuto chvíli není schopna zajistit celou investiční akci z vlastních kapacit. Většina 
ujednání připravených k podpisu by dle dostupných informací měla mít charakter smluv o smlouvě 
budoucí, tedy závazných právních dokumentů, přičemž primárně jde v tuto chvíli především 
o oblast projektování a inženýringu. Informoval i o probíhající spolupráci s resortem dopravy při 
zajištění nových strategických ložisek zejména štěrkopísku a kameniva. 
Předseda ASO Bohumír Dufek požádal, aby v rámci dalšího postupu využila vláda nabytých 
zkušeností v zájmu urychlení dostavby jaderné elektrárny Temelín a o tomto investičním projektu 
podávala pravidelné informace. 
Předsedající doplnil, že ve smlouvě s dodavatelem je uvedena možnost využití opce na dostavbu 
jaderné elektrárny Temelín s dostatečným časovým prostorem. 
Předseda ČMKOS Josef Středula vyjádřil přesvědčení, že ČR je schopna dosáhnout 65 % 
zapojení českých firem do výstavby, problém však může představovat účast korejských firem 
v soutěžích, kde mohou být české firmy jen obtížně konkurenceschopné. Základní přidanou 
hodnotou pro české firmy do budoucna pak bude kompetence získaná při výstavbě. Zároveň 
požádal o pravidelné vyhodnocování přípravy na stavbu a úrovně zapojení českých firem na 
jednáních RHSD ČR. 
Prezident SP ČR Mgr. Jan Rafaj, MBA doporučil více mediálně zdůraznit skutečnost, že budou 
podepisovány i závazné smlouvy o smlouvě budoucí garantující účast českých firem. 
 

Z á v ě r: 
Plenární schůze Rady hospodářské a sociální dohody ČR bere na vědomí informace 
o zapojení českých firem do výstavby jaderné elektrárny Dukovany a žádá vládu a vyvíjení 
soustavného tlaku na korejskou stranu ohledně zapojení českých firem a zaměstnanců do 
výstavby. 
 
 
Bod 2.2 Zpráva o pobytu a zaměstnávání cizinců 
První místopředseda vlády a ministr vnitra Mgr. Bc. Vít Rakušan představil aktualizovanou 
zprávu, jejíž ambicí je popis situace v oblasti pracovní migrace z třetích zemí a možnosti 
zaměstnávání pracovních migrantů a ukrajinských válečných uprchlíků, stejně jako přehled 
existujících rizik a přijímaných opatření. Materiál je doplněn aktuálními statistickými daty 
o kriminalitě cizinců s důrazem na kriminalitu občanů Ukrajiny.  
Viceprezident SP ČR Ing. Bohdan Wojnar vyjádřil politování, že se dosud nepodařilo 
v Poslanecké sněmovně Parlamentu ČR projednat a schválit nový cizinecký zákon, jde však 
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o aktuální politickou realitu. V souvislosti se snahou Ukrajiny o návrat uprchlíků zdůraznil potřebu 
provedení detailnějšího rozboru struktury současného zaměstnání těch uprchlíků, kteří jsou 
v pracovněprávním vztahu, a analýzy příčin, proč stále část uprchlíků v ekonomicky aktivním věku 
v pracovněprávním vztahu není, s cílem vypracování mechanismů, jak maximálně možný počet 
uprchlíků v ČR udržet. 
Prezident KZPS ČR Ing. Jiří Horecký, Ph.D., MSc., MBA doplnil, že s délkou konfliktu se 
prohlubuje i integrace uprchlíků a zvyšuje se jejich ekonomická aktivita, což bude mít nepochybně 
vliv i na jejich rozhodnutí o případném návratu domů. Zároveň vznesl dotaz na vyhodnocení 
a redefinici parametrů udělení zvláštního dlouhodobého pobytu. 
Prezident SOCR ČR Ing. Tomáš Prouza, MBA ocenil spolupráci s resorty i činnost Pracovního 
týmu RHSD ČR pro zaměstnávání zahraničních pracovníků a upozornil na vysokou konkurenci 
zaměstnavatelů ze západní Evropy při zaměstnávání Ukrajinců, na potřebu komunikační strategie 
zdůrazňující přínosy ukrajinských uprchlíků pro českou ekonomiku a na nezbytnost zhodnocení, 
nakolik jsme využili kvalifikaci lidí, kteří sem přišli. 
Prezident SP ČR Mgr. Jan Rafaj, MBA doporučil zvýšit transparentnost systému kontrol těch 
uprchlíků, kteří nevykazují ekonomickou činnost ve snaze přiblížit jejich situaci ostatním 
nezaměstnaným osobám. Podmínky pro kvalifikované zahraniční pracovníky by měly být 
zjednodušeny a jejich příchod do ČR tak v maximálně možné míře usnadněn, s tím souvisí i vyšší 
transparence systému kvót. 
První místopředseda vlády a ministr vnitra Mgr. Bc. Vít Rakušan reagoval na vznesené 
podněty a připomínky, především zdůraznil, že plánovaná návratová centra pro občany Ukrajiny 
nebudou nahrazovat žádné úkony činěné v azylové a migrační politice, ale budou pouze 
nápomocná pro ty, kteří by se chtěli vrátit. Nadále však platí, že většina uprchlíků, s výjimkou starší 
generace, chce v ČR zůstat. Podpora návratových center přitom neznamená rezignaci na snahu 
o integraci, jež je v ekonomickém zájmu ČR. K otázkám na zvláštní dlouhodobý pobyt uvedl, že 
tento institut byl úmyslně definován v přísnější formě i z technických důvodů a k jeho vyhodnocení 
dojde po rozhodnutí na evropské úrovni o dalším postupu s dočasnou ochranou po roce 2026. 
Snaha je, aby šlo o jednotné celoevropské rozhodnutí s cílem zabránit sekundárním migračním 
pohybům. 
Místopředseda vlády a ministr práce a sociálních věcí Ing. Marian Jurečka doplnil, že aktuální 
míra zaměstnání ukrajinských uprchlíků v produktivním věku se pohybuje kolem 75 %, což je 
nejvíce v rámci EU. Daří se i zvyšovat podíl absolventů jazykových kursů, což je pozitivní 
s ohledem na možnost uplatnění v rámci získané kvalifikace. 
Předseda ČMKOS Josef Středula poděkoval za aktivity a nasazení Odboru azylové a migrační 
politiky Ministerstva vnitra, kriticky se nicméně vyslovil k tendenci zaměstnavatelů zaměstnávat 
nízkopříjmovou a nízko kvalifikovanou pracovní sílu ze zahraničí. Problém přetrvává i v činnosti 
agentur práce a celkově v přístupu na pracovní trh, kde by pomohla dostupnost základních 
materiálů v mateřském jazyce. Zejména v menších městech je stále více patrná rostoucí míra 
xenofobie, což může mít negativní důsledky i pro politický vývoj v ČR. V této souvislosti je třeba 
ocenit přiloženou zprávu dokazující, že kriminalita ukrajinských občanů není vyšší, než je tomu 
u občanů ČR. 
Předseda ASO Bohumír Dufek upozornil na výsledky analýzy postavení ukrajinských občanů na 
českém trhu práce z roku 2015, z níž vyplynulo, že klíčové je dosažení srovnatelných podmínek 
s českými zaměstnanci a důraz na výuku českého jazyka. 
 

Z á v ě r: 
Plenární schůze Rady hospodářské a sociální dohody ČR bere na vědomí předloženou 
zprávu. 
 
 
Bod 2.4 Opatření administrativy USA a dopady na ČR 
Ministr průmyslu a obchodu Ing. Lukáš Vlček uvedl, že situace v oblasti cel je vzhledem 
k neustále se měnícím rozhodnutím ze strany USA značně nepřehledná a dynamicky se vyvíjí. 
Základní pozice na evropské úrovni vychází z potřeby zachovat klid a připravit sadu protiopatření, 
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jež by na celní politiku USA adekvátně reagovala. Větší dynamiku v tuto chvíli nabývá i debata 
o jednotném evropském trhu a o dohodách o volném obchodu s ostatními částmi světa. 
Viceprezident SP ČR Radek Špicar, M. Phil. vyjádřil podporu postupu Evropské komise s tím, že 
případný neúspěch jednání s USA nelze klást za vinu evropské straně. Rovněž delegace 
evropských zaměstnavatelských svazů vyjádřila po jednáních s americkou administrativou skepsi 
ohledně ochoty americké strany dosáhnout dohody. Doby odkladu celních opatření je třeba využít 
k liberalizaci vnitřního trhu EU a k jednáním o uzavření dalších dohod o volném obchodu. Zároveň 
je třeba se připravit na možné přesměrování čínského zboží na evropský trh a posílit nástroje 
ekonomické diplomacie, v této souvislosti upozornil na redukci výdajů na tyto programy. Vzhledem 
k tomu, že požadovaný materiál k financování programů ekonomické diplomacie, zařazený jako 
bod 3.1 do programu dnešní plenární schůze, nebyl předložen, požádal o jeho zařazení do 
programu příští plenární schůze, a to do části k projednání, včetně informace o počtu zaměstnanců 
a místních sil na českých ambasádách, kteří se této oblasti věnují, za poslední tři roky. 
Prezident SP ČR Mgr. Jan Rafaj, MBA doporučil rozšířit tuto debatu i o agenturu CzechTrade 
a zároveň více zaměřit činnost pracovní skupiny při Ministerstvu průmyslu a obchodu na dopady 
celní války mezi USA a Čínou a přesměrování čínského zboží na evropský trh. 
Rovněž prezident SOCR ČR Ing. Tomáš Prouza, MBA potvrdil zesílení tlaku Číny i v segmentu 
e-shopů a připomněl, že neplacením cel a DPH u zásilek z Číny přichází ČR přibližně o 9 mld. Kč 
ročně. Celní správa se v této situaci snaží působit aktivně, je však zapotřebí aktivnějšího přístupu 
ze strany všech resortů a celé vlády například po vzoru opatření, k nimž přistoupila Francie.  
Prezident KZPS ČR Ing. Jiří Horecký, Ph.D., MSc., MBA upozornil na nejnovější vývoj 
a zavedení cel v oblasti filmového průmyslu, což by mělo na ČR velmi negativní dopad vzhledem 
k angažovanosti amerických produkcí. 
Místopředseda vlády a ministr práce a sociálních věcí Ing. Marian Jurečka upozornil na 
přetrvávající značnou fragmentaci evropského trhu s tím, že bychom měli současné situace využít 
ke zlepšení tohoto stavu. 
Ministr průmyslu a obchodu Ing. Lukáš Vlček reagoval na vznesené podněty a vyjádřil se 
k potřebě posílení jednotného evropského trhu, podpoře proexportní politiky a navýšení rozpočtu 
EGAP, podpůrné roli aktuálně projednávaného zákona o digitální ekonomice ve vztahu 
k problematice čínských e-shopů a k otázce celních bariér ve filmovém průmyslu. 
Viceprezident KZPS ČR Ing. Martin Pýcha upozornil, že mezi navrženými recipročními 
opatřeními Evropské komise jsou i cla na bílkovinná krmiva, především sóju. Vzhledem k tomu, že 
Evropa je na dovozu sóji zejména z USA závislá a toto krmivo by bylo jen velmi obtížné nahradit, 
znamenalo by to pro zemědělce další výrazné zvýšení nákladů. Obezřetně je vzhledem k otázce 
stejných výrobních podmínek v zemědělství a zachování konkurenceschopnosti potřeba 
přistupovat i ke smlouvám o volném obchodu.  
Předseda ČMKOS Josef Středula zdůraznil, že bychom se měli namísto kritiky postupu USA ve 
větší míře věnovat podpoře evropské ekonomiky a odstranění regulací, jež brání rozvoji 
evropského průmyslu a jeho konkurenceschopnosti.  
Předseda ASO Bohumír Dufek varoval před nevýhodností smluv o volném obchodu pro EU 
vzhledem k nesrovnatelným výrobním podmínkám. Otázka neporovnatelných nákladů vzhledem 
k nadbytečné regulaci v EU přitom neplatí jen pro sektor zemědělství a bude představovat problém 
i do budoucna. 
Tajemník úřadu HK ČR RNDr. Ladislav Minčič, CSc., MBA uvedl, že je třeba zvážit i otázku, co 
zaváděná cla způsobí samotné ekonomice USA, přičemž v případě ekonomické recese by dopady 
na naši ekonomiku byly mnohem závažnější. 
Předsedající upozornil na rozdílné pozice států EU, pokud jde o jejich vazby s Čínou. Ani otázka 
regulací není jednoznačná, protože do nestejných výrobních podmínek je třeba začlenit i rozdílné 
pracovněprávní normy a vyšší úroveň ochrany zaměstnanců v EU, nicméně vysoká míra regulace 
v EU je nesporným faktem a je třeba v otázce deregulací postupovat rychleji. 
 

Z á v ě r: 
Plenární schůze Rady hospodářské a sociální dohody ČR bere na vědomí přednesené 
informace týkající se celních opatření USA a souvisejících otázek a žádá o pravidelné 
poskytování informací o vývoji v této oblasti. 



Úřad vlády České republiky 
Rada hospodářské a sociální dohody ČR  
 

 

Strana 5 (celkem 7) 

 
Bod 2.5 Duální vzdělávání a revize vzdělávacích programů 
Ministr školství, mládeže a tělovýchovy doc. PhDr. Mikuláš Bek, Ph.D. upozornil na úskalí 
spojená s modelem rámcových vzdělávacích programů státu a decentralizovaným systémem 
školních vzdělávacích programů. Aktuálně probíhá revize oborové soustavy středního školství, jež 
je velmi robustní a je snahou vlády ji revidovat spolu s rámcovými vzdělávacími programy pro 
střední školy. V nové struktuře vzdělávacích programů je třeba myslet i na zohlednění potřeb 
zaměstnavatelů, s čímž souvisí i zavedení prvků duálního vzdělávání, jež by mělo být posíleno 
prostřednictvím novelizace školského zákona. Zmínil rovněž snahu o větší zapojení sociálních 
partnerů do procesu hodnocení kvality středoškolských oborů, což by umožnilo lépe alokovat 
veřejné prostředky a více finančně podpořit prvky duálního vzdělávání. 
Prezident SP ČR Mgr. Jan Rafaj, MBA uvedl, že ačkoliv prvky duálního vzdělávání tak, jak jsou 
implementovány v novele školského zákona, nejsou z pohledu zaměstnavatelů ideální, jsou 
zaměstnavatelé připraveni zasadit se při projednávání v Poslanecké sněmovně Parlamentu ČR 
o jejich schválení. Zároveň upozornil, že sociální partneři stále nejsou při tvorbě rámcových 
vzdělávacích programů bráni jako skuteční partneři, čehož důsledkem je neustálé rozvolňování 
výuky v klíčových předmětech, jako je matematika nebo chemie. 
Prezident KZPS ČR Ing. Jiří Horecký, Ph.D., MSc., MBA vyjádřil nespokojenost s činností 
Národního pedagogického institutu při revizi vzdělávacích programů a s nedokončením procesu 
ustavení Rady pro kvalifikace, profesní a odborné vzdělávání, ačkoliv při tripartitním projednávání 
nebyly k návrhu na zřízení této rady vzneseny žádné připomínky a sociální partneři opakovaně 
vyjadřovali připravenost převzít více odpovědnosti za systém odborného vzdělávání.  
Rovněž viceprezident SP ČR Ing. Bohdan Wojnar požádal o vyvinutí maximálního úsilí, aby byly 
legislativní návrhy směřující k zavedení prvků duálního vzdělávání a většímu zapojení sociálních 
partnerů do procesu odborného vzdělávání a celoživotního učení dokončeny a schváleny. 
Technický ředitel Svazu podnikatelů ve stavebnictví Ing. Pavel Ševčík, Ph.D. zdůraznil, že 
současná úroveň technického vzdělávání nepokrývá potřeby trhu práce, a vyjádřil nespokojenost 
s vypořádáním připomínek zaměstnavatelů k revizi rámcových vzdělávacích programů. Vzdělávací 
systém ČR by měl více odpovídat průmyslovému a technickému charakteru země.  
Předseda ČMKOS Josef Středula uvedl, že při zavádění prvků duálního vzdělávání by se měla 
ČR více inspirovat v Rakousku a Německu, zejména pokud jde o vazbu mezi studentem a firmou 
a řešení otázky odměny za produktivní činnost. V oblasti certifikace zaměstnavatelů by se měl více 
odrazit sociální dialog a efektivněji by měla být řešena oblast daňových úlev. Závěrem požádal 
členy vlády o podporu návrhu na zřízení Rady vlády pro kvalifikace. 
Předseda Odborového svazu pracovníků hornictví, geologie a naftového průmyslu 
Rostislav Palička podpořil zaměstnavatele v požadavcích směřujících k zachování stávajících 
pravidel vzdělávání v oboru chemie. 
Ministr školství, mládeže a tělovýchovy doc. PhDr. Mikuláš Bek, Ph.D. reagoval na 
přednesené připomínky s tím, že novela školského zákona je aktuálně ve třetím čtení 
v Poslanecké sněmovně Parlamentu ČR a prováděcí předpisy jsou již připraveny. Diskuse 
o ustavení Rady vlády pro kvalifikace je do značné míry ovlivňována finančními aspekty, vyjádřil 
nicméně víru ve schválení návrhu. V otázce změn ve výuce chemie uvedl, že rámcové vzdělávací 
programy obsahují jen obecné vymezení a klíčové v tomto směru jsou modelové školní vzdělávací 
programy, které již zahrnují vlastní probírané učivo. 
Místopředseda vlády a ministr práce a sociálních věcí Ing. Marian Jurečka informoval, že část 
finančních prostředků určených na provoz rekvalifikačních center byla vyčleněna na spolupráci 
s vybranými středními školami v zájmu zlepšení jejich vybavení na výuku odborných předmětů. 
Uvedl rovněž, že aktivity v oblasti celoživotního vzdělávání budou nadále podporovány i po 
ukončení současného způsobu financování.  
 

Z á v ě r: 
Plenární schůze Rady hospodářské a sociální dohody ČR bere na vědomí předložený 
materiál a vyzývá Poslaneckou sněmovnu a následně i Senát Parlamentu ČR ke schválení 
zavedení prvků duálního vzdělávání v rámci novely školského zákona a členy vlády k přijetí 
návrhu na zřízení Rady vlády pro kvalifikace, profesní a odborné vzdělávání. 
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Řízení plenární schůze převzal místopředseda RHSD ČR, místopředseda vlády a ministr 
práce a sociálních věcí Ing. Marian Jurečka. 
 
Bod 2.6 Stav jednání k revizím evropské legislativy a legislativní plán EK 
Vrchní ředitel Sekce pro evropské záležitosti Úřadu vlády Mgr. Štěpán Černý představil 
předložený materiál obsahující zejména legislativní plán Evropské komise s jednotlivými prioritami, 
aktivity v oblasti revize některých témat Zelené dohody pro Evropu a popis tzv. simplifikačních 
omnibusů, tedy aktivit směřujících ke zjednodušování legislativy a redukci nadbytečných regulací. 
Přestože jsou již v řadě oblastí patrné dílčí změny správným směrem, aktivity Evropské komise by 
mohly být hlubší a jejich podoba je v mnoha případech z pohledu ČR nadále nedostatečná. Ve 
většině bodů je však problémem nedostatečná chuť ostatních členských států připojit se k pozici, 
jež ČR zastává. 
Prezident SP ČR Mgr. Jan Rafaj, MBA ocenil změnu postoje Evropské komise s tím, že ke 
změnám je třeba přistupovat racionálně, a to především cestou revize stávajících předpisů. 
Nicméně stávající postup je z pohledu především průmyslových zemí stále nedostačující, proto se 
SP ČR snaží budovat koalice pro prosazení dalších rasantnějších změn, a to zejména pokud jde 
o revizi klimatického cíle do roku 2040, oblast emisních povolenek ETS 1 i 2, ponechání ESG na 
dobrovolné bázi, nedostatečně fungující mechanismus uhlíkového vyrovnání na hranicích CBAM, 
změnu přístupu k produkci vodíku, respektive odstranění rozdílů dle způsobu jeho výroby, podporu 
výroby elektřiny z jaderných zdrojů srovnatelnou s podporou její výroby z ostatních tzv. zelených 
zdrojů a budování páteřní nejen energetické infrastruktury z evropských zdrojů.  
Viceprezident KZPS ČR Ing. Martin Pýcha zdůraznil, že některé návrhy týkající se zemědělství 
jsou sice krokem správným směrem, ale jsou naprosto nedostatečné, například redukce předpisů 
v oblasti odlesňování. ČR by měla v rámci tzv. zemědělského omnibusu působit při redukci 
regulace maximálně ambiciózně. 
Prezident SOCR ČR Ing. Tomáš Prouza, MBA informoval o společné výzvě zástupců 
zaměstnavatelů a podnikatelů ve věci evropské pracovněprávní legislativy a zmínil i nezbytnost 
zodpovědného přístupu zúčastněných resortů při přípravě evropské směrnice o práci 
prostřednictvím platforem.  
Předseda ČMKOS Josef Středula upozornil, že současná regulace na evropské úrovni vede 
k nekonkurenceschopnosti ekonomiky ČR a přímému ohrožení pracovních míst. Evropská unie je 
přitom rozdělena na ty země, jež chtějí v regulacích pokračovat, a ty, jež je chtějí omezit, přičemž 
tato skupina zemí je v menšině. Problémem je i absence primární snahy o zpracování dopadových 
analýz před přijetím nové legislativy. Z tohoto důvodu odbory nabízejí svou podporu v podobě 
shody na úrovni sociálního dialogu při prosazování důraznějšího postupu na evropské úrovni při 
omezování regulací. 
Tajemník úřadu HK ČR RNDr. Ladislav Minčič, CSc., MBA zdůraznil, že EU potřebuje 
zásadnější revizi legislativy, nikoliv jen její zjednodušení, a v tomto kontextu navrhl povinné 
začlenění zástupců podnikatelů do jednotlivých resortních koordinačních skupin a povinné 
oslovování podnikatelské veřejnosti prostřednictvím jejích zástupců již v době přípravy každého 
evropského právního předpisu a při tvorbě rámcových pozic, v nichž by měla být vždy uvedena 
pozice podnikatelského sektoru. 
 

Z á v ě r: 
Plenární schůze Rady hospodářské a sociální dohody ČR bere na vědomí předložený 
materiál a vyzývá vládu k ambiciosnímu a důraznějšímu postupu na evropské úrovni 
v oblasti odstraňování regulací. 
 
 
Bod 2.3  Dopady zavedení obchodování s emisemi EU ETS 2 
Předseda ČMKOS Josef Středula navrhl přesunutí tohoto bodu na příští plenární schůzi a jeho 
projednání spolu s problematikou Sociálního klimatického fondu s tím, že nezbytnou podmínkou je 
předložení dopadové analýzy ze strany Ministerstva životního prostředí. 
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Prezident SP ČR Mgr. Jan Rafaj, MBA podpořil tento návrh včetně důrazného požadavku na 
předložení dopadové analýzy. 
Předseda ASO Bohumír Dufek doplnil požadavek o nezbytnost projednání materiálu 
v Pracovním týmu RHSD ČR pro životní prostředí. 
 

Z á v ě r: 
Plenární schůze Rady hospodářské a sociální dohody ČR souhlasí s přesunutím tohoto 
bodu do programu 180. Plenární schůze RHSD ČR. 
 
 
 
 
Po projednání všech bodů programu 179. Plenární schůze Rady hospodářské a sociální dohody 
ČR poděkoval místopředseda RHSD ČR, místopředseda vlády a ministr práce a sociálních věcí 
Ing. Marian Jurečka účastníkům Plenární schůze a její zasedání ukončil. 
 
 
 
 
 
 

Zpracoval: 
Mgr. David Kadečka 
výkonný sekretář RHSD ČR 
 


